
 
 
ACTA DE SESSIÓ DE 
Ple 
 
Data i Hora  22 de desembre de 2016 19:15 
Lloc  Sala Ple 
Caràcter Ordinària 
Núm.  PLE2016/13 
 

PRESIDENT    l�lm.        GIMÉNEZ RENOM IGNASI 

ASSISTENTS                   GONZÁLEZ NAVAS PEPE 
                                    MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA 
                                    PUIG MAYOR M. ANTONIA 
                                    CANALIS ALSINA ALEIX 
                                    MARTÍNEZ ROMERO PEPA 
                                    CREUS OLIVERAS JOAN 
                                    MARMOL MARTINEZ ANA MARIA 
                                    PEREZ MOREJON DANIEL 
                                    LEIVA REYES JOSE 
                                    PAPPALARDO AGUEDA ANGELA 
                                    HOMET VENTAYOL RAFA                                      
                                    CALAF VIVES JOSEP M 
                                    REBOLLO FLIX FERRAN 
                                    RASPALL ALUJA NURIA 
                                    TENA BLANCH BET 
                                    UYA PUIGMARTI JORDI 
                                    ALAMANY GUTIÉRREZ ELISENDA 
                                    GRACIA GORDILLO CONXI 
                                    GARCIA FANDINO BEA 
                                    URRUTIA MASANA LIDIA 
SECRETARI                     COLELL VOLTAS JOSEP  
INTERVENTORA               OLIVERA SÁNCHEZ ELENA  

 

 
Atès que hi ha el quòrum de constitució que estableix l’article 98.c) del Decret 
legislatiu  2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i 
de règim local de Catalunya, la Presidència declara oberta la sessió i es passes a 
tractar els diferents punts de l’ordre del dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
1.- Actes pendents d'aprovar 
 PLE2016/12 Ordinària 29/11/2016 
2.- Resolucions a donar compte 
3.- Donar compte de l'informe de compliment de l'art. 104 bis de la LBRL, tercer  
      trimestre de 2016 
4.- Resoldre reclamacions i aprovar definitivament el pressupost general i la  
     plantilla per a 2017 
5.- Resoldre reclamacions i aprovar definitivament la modificació d'ordenances  
     fiscals per a 2017 
 



6.- Aprovar la modificació del conveni subscrit amb Fundació Obra Social Benèfica i  
    el protocol addicional per a 2017 
7.- Moció del grup municipal d'ERC  de suplicatori a la democràcia 
8.- Moció del grup municipal d'ERC de reforma horària municipal  
9.- Moció del grup municipal de Decidim Castellar en defensa de la llibertat  
    d'expressió i solidaritat amb les independentistes encausades per cremar fotos   
    del rei. 
10.- Assumptes Sobrevinguts 
11.- Precs i Preguntes 
 
1.- Actes pendents d'aprovar 
1.- Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta de la sessió de 
data  29/11/2016 .  
VOTACIÓ: FOREN APROVADES PER UNANIMITAT  
 
2.-  Resolucions a donar compte 
Es dona compte al Ple dels Decrets l’Alcaldia núm. 1174 de 23 de novembre de 
2016 al 1289 de 19 de desembre de 2016. 
Es dona compte també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en 
sessions de 29 de novembre i 13 de desembre de 2016. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
PROPOSTES 
3.- Donar compte de l'informe de compliment de l'art. 104 bis de la LBRL, 
tercer trimestre de 2016    
ATÈS que de conformitat amb l’apartat 6 de l’article 104.bis de la Llei 7/1985, de 2 
d’abril, reguladora de les bases del règim local, l’alcalde ha d’informar al ple, amb 
caràcter trimestral, del compliment del que es preveu en aquest article en relació al 
personal eventual al servei de l’ajuntament. 
VIST l’informe del cap d’unitat de Recursos Humans en el sentit que en el tercer 
trimestre de 2016: 
1. El nombre de llocs de treball reservats a personal eventual en aquest ajuntament 
és d’un lloc i, per tant, no es supera el límit que contempla l’article 104.bis.1 de la 
Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local. 
2. El personal eventual al servei d’aquest ajuntament està assignat als serveis 
generals de l’entitat. 
3. Semestralment es publica a la seu electrònica de l’ajuntament i al Butlletí Oficial 
de la Província de Barcelona el nombre de llocs de treball reservats a personal 
eventual.  
Aquest alcalde a l’Ajuntament Ple 
Informa del compliment, en el tercer trimestre de 2016, del que es preveu a 
l’article 104.bis de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim 
local, en relació al nombre de llocs de treball reservats a personal eventual, a 
l’assignació funcional de les persones ocupants, i a allò relatiu a la publicitat del 
nombre de llocs a la seu electrònica de l’ajuntament i al Butlletí Oficial de la 
Província de Barcelona. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta la regidora  Sra. Anna Marmol Som de Castellar-PSC, que 
diu que avui portem a ple donar compte del compliment, en el tercer trimestre de 
2016, del que es preveu a l’article 104.bis de la llei reguladora de les bases de 
regim local en relació al nombre de llocs de treball reservats a personal eventual i a 
l’assignació funcional d’aquestes persones.  
En el nostre ajuntament tenim un lloc de treball reservat a personal eventual que 
està assignat als serveis generals i per tant no es supera el límit que contempla la 
llei. 
La Corporació es donà per assabentada 



 
El Sr. Alcalde  pren la paraula per informar que en Junta de portaveus s’ha 
acordat de debatre els punts 3r i 4t de forma conjunta, així doncs desprès del debat 
passariem a la votació per separat.  
 
4.- Resoldre reclamacions i aprovar definitivament el pressupost general i 
la plantilla per a 2017. 
ATÈS que el pressupost general per a l’exercici de 2017 va ser aprovat inicialment 
pel Ple de l’ajuntament en data 25 d’octubre de 2016 
ATÈS que de conformitat amb el que es preveu a l’article 169.1 del text refós de la 
Llei reguladora de les hisendes locals (TRLRHL), aprovat per Reial decret legislatiu 
2/2004, de 5 de març, l’esmentat acord d’aprovació inicial va romandre en 
exposició pública  per tal que les persones interessades el poguessin examinar i 
presentar-hi, en el seu cas, reclamacions. 
ATÈS que l’anunci de l’aprovació inicial va ser publicat al Butlletí Oficial de la 
Província de Barcelona de 27 d’octubre de 2016 
ATÈS que dins del període d’exposició pública, s’ha presentat un escrit de 
reclamacions pel sr. Jordi Uyà Puigmartí, regidor de l’ajuntament, en la seva 
condició de portaveu del grup municipal Nosaltres Decidim Castellar del Vallès-
NOSDECAV-CAV-PA (Registre General núm. 2016/12368, de 15 de novembre), que 
en síntesi són les següents: 
I. Proposta de dotació pressupostària per a la creació d’una Entitat Municipal 

d’Habitatge, sense especificar quantia ni el crèdit que es proposa minorar. 
II. Proposta de dotació pressupostària per a inversions a la via pública per a 

eliminar barreres arquitectòniques, sense especificar quantia ni el crèdit que es 
proposa minorar. 

III. Proposta de dotació pressupostària per a un projecte d’habilitació d’un tercer 
carril a la carretera B-124, a l’entrada al municipi per Sant Feliu del Racó, que 
permeti el gir cap els carrers interiors, dotat amb 500.000,00 euros sense 
especificar el crèdit que es proposa minorar. 

IV. Proposta d’ampliació de dotació pressupostària per a equipaments i polítiques 
de joventut, sense especificar quantia ni el crèdit que es proposa minorar. 

V. El pressupost no contempla l’ingrés per taxa pel subministrament d’aigua ni la 
despesa per la retribució de l’empresa concessionària; així mateix, ha d’existir 
un informe econòmic financer que reculli aquests ingressos i obligacions.   

VIST l’informe del director de Serveis Econòmics, de data 23 de novembre de 2016 
VIST l’informe de la interventora, de data 14 de desembre de 2016 
ATÈS que l’article 170.2 del TRLRHL estableix els “únics” motius de reclamació que 
es poden presentar contra el pressupost inicialment aprovat: 
a) Perquè la seva elaboració i aprovació no s’ha ajustat als tràmits que estableix la 

pròpia Llei reguladora de les hisendes locals. 
b) Perquè omet el crèdit necessari per complir obligacions exigibles a l’entitat local, 

en virtut d’un precepte legal o de qualsevol altre títol legítim. 
c) Perquè els ingressos amb relació a les despeses pressupostades són 

manifestament insuficients o bé d’aquestes respecte a les necessitats per a les 
quals estigui previst. 

ATÈS que en aquest sentit, l’estudi de les reclamacions presentades al pressupost 
general per a l’exercici de 2017 inicialment aprovat haurà de referir-se a aquests 
motius de reclamació. 
ATÈS que les quatre primeres reclamacions no s’ajusten a cap dels motius de 
reclamació contra el pressupost contemplats a l’article 170.2 del TRLRHL, per la 
qual cosa cal desestimar-les. 
Al respecte cal tenir present que l’aprovació del pressupost és un “acte polític” per 
excel�lència, en quant que mitjançant la redistribució dels ingressos previstos es 
satisfan les despeses derivades de les prioritats polítiques de la Corporació.  A les 
reclamacions presentades es planteja la dotació de crèdit per atendre unes 
determinades finalitats no previstes, o previstes amb altres quanties, al pressupost 



inicialment aprovat i que no s’acredita que resulti de cap obligació exigible a 
l’ajuntament, per la qual cosa s’emmarca en l’àmbit de la discrecionalitat política. 
En tot cas, en el seu plantejament formal aquestes reclamacions no poden ser 
estimades perquè en els dos primers casos i en el quart no concreten la quantia ni 
el crèdit que es proposa minorar, i en el tercer cas representa un increment de la 
despesa en una quantia de 500.000,00 euros, també sense que es proposi la 
reducció per una quantia equivalent d’un altre programa de despesa, la qual cosa 
infringeix l’article 165.4 del TRLRHL que estableix que “Cadascun dels pressupostos 
que s’integren al pressupost general s’ha d’aprovar sense dèficit inicial.” 
ATÈS que  la cinquena reclamació, referida a que als estats d’ingressos i despeses 
del pressupost inicialment aprovat no figuren ni la previsió d’ingrés en concepte de 
taxa pel subministrament d’aigua ni la despesa per la retribució de l’empresa 
concessionària, respectivament, s’entén que es refereix als tres motius contemplats 
a l’article 170.2 del TRLRHL 
ATÈS que de conformitat amb la lletra c) de l’article 25.2 de la Llei 7/1985, de 2 
d’abril, reguladora de les bases del règim local (LRBRL), l’abastiment d’aigua 
potable a domicili és competència pròpia del municipi, essent un servei de prestació 
obligatòria per part dels municipis de conformitat amb la lletra a) de l’article 26.1 
de la mateixa norma. 
ATÈS que al municipi de Castellar del Vallès el referit servei es presta per gestió 
indirecta  mitjançant la modalitat de concessió, de conformitat amb l’article 85.2.B 
de la LRBRL i la lletra a) de l’article 277 del text refós de la Llei de contractes del 
sector públic (TRLCSP), aprovat per Reial decret legislatiu 3/2011, de 14 de 
novembre. 
ATÈS que l’article 19è del plec de condicions regulador del contracte, en la redacció 
donada per la modificació aprovada pel Ple de l’ajuntament en sessió de 6 de 
novembre de 2012, formalitzada contractualment el 13 de desembre del mateix 
any, estableix que “Els ingressos del Concessionari estaran constituïts per les 
tarifes del Servei d’aigua potable, aprovades per l’Ajuntament, que aquest percebrà 
directament dels usuaris, i segons l’estipulat en el contracte que es signi entre 
ambdues parts, i/o la subvenció que pogués correspondre si les tarifes aprovades 
no cobrissin en la seva totalitat els costos del Servei.”  Així mateix, l’annex 1 de la 
referida modificació del contracte contempla al punt 2 del pacte tercer que “La 
retribució de SOREA passarà a estar constituïda per les tarifes del Servei, que 
percebrà directament dels usuaris abonats, i hauran de permetre el manteniment 
de l’equilibri econòmic financer del CONTRACTE (...)”. 
ATÈS que l’article 281.1 del TRLCSP, que regula les prestacions econòmiques del 
contracte de gestió de serveis públics, estableix que “El contractista té dret a les 
contraprestacions econòmiques que preveu el contracte, entre les quals s’ha 
d’incloure, per fer efectiu el seu dret a l’explotació del servei, una retribució fixada 
en funció de la seva utilització, que s’ha de percebre directament dels usuaris o de 
l’Administració mateix.” 
ATÈS que la lletra b) de l’article 129.1 del Reglament de serveis de les corporacions 
locals, aprovat per Decret de 17 de juny de 1955, estableix que el concessionari 
percebrà com a retribució “Las tasas a cargo de los usuarios, con arreglo a la tarifa 
aprobada en la forma dispuesta por el artículo 179 de la Ley.” 
ATÈS que l’article 251.1 del Reglament d’obres, activitats i serveis dels ens locals, 
aprovat per Decret 179/1995, de 13 de juny, estableix que “El concessionari percep 
com a retribució les tarifes autoritzades reglamentàriament.”  En aquest precepte, 
el substantiu “tarifa” s’ha d’entendre en sentit econòmic i no jurídic, de conformitat 
amb l’article  297 de la mateixa norma, que estableix que “Les tarifes dels serveis 
públics locals adopten la modalitat de taxa o preu públic en els termes de la 
normativa d’hisendes locals i del que preveuen l’article 251 de la Llei 8/1987, 
municipal i de règim local de Catalunya i aquest Reglament.”; en aquest sentit, i 
per aplicació de la lletra t) de l’article 20.4 del TRLRHL i de la més recent 
jurisprudència del Tribunal Suprem (sentència de 23 de novembre de 2015, recurs 
de cassació 4091/2013, que s’esmenta a la reclamació presentada), la tarifa que es 



percep com a contraprestació econòmica per la prestació del servei municipal 
d’abastiment domiciliari d’aigua potable té la naturalesa jurídica de taxa, i en el cas 
concret del municipi de Castellar del Vallès es regula mitjançant l’ordenança fiscal 
número A8. 
ATÈS que en aquest sentit, de conformitat amb la normativa legal i reglamentària 
d’aplicació a la gestió indirecta de serveis públics mitjançant la modalitat de 
concessió, el concessionari pot retribuir-se mitjançant les taxes percebudes de les 
persones usuàries del servei, que, en aquest cas, passen a ser ingressos del 
concessionari i no de l’ens local titular del servei, per la qual cosa no han de figurar 
al seu pressupost d’ingressos ni, tampoc, la correlativa xifra en concepte de 
retribució a l’estat de despeses.  El contracte adjudicat per l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès per a la prestació del servei d’abastiment domiciliari d’aigua 
potable contempla aquesta forma de retribució del concessionari, per la qual cosa, i 
en el que es refereix a aquest assumpte, el pressupost municipal per a 2017 s’ha 
elaborat de conformitat amb la normativa legal en matèria d’hisendes locals, no 
omet crèdit exigible a l’ajuntament per a complir obligacions en relació a aquest 
contracte i no omet, tampoc, ingressos propis de l’entitat que li correspongui 
percebre directament. 
ATÈS que en conseqüència, cal desestimar la reclamació. 
ATÈS que la competència per a l’aprovació de l’expedient correspon al Ple de la 
corporació, d’acord amb l’article 169.1 del text refós de la Llei reguladora de les 
hisendes locals. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Desestimar les reclamacions presentades pel sr. Jordi Uyà Puigmartí, 
regidor de l’ajuntament, en la seva condició de portaveu del grup municipal 
Nosaltres Decidim Castellar del Vallès-NOSDECAV-CAV-PA, contra l’acord 
d’aprovació inicial del pressupost general per a l’exercici de 2017 i la plantilla del 
personal al servei de l’ajuntament, de conformitat amb la motivació que figura a la 
part expositiva d’aquest acord. 
SEGON.- Aprovar definitivament el pressupost general de l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès per a l’exercici de 2017 i la plantilla del personal al servei de 
l’ajuntament, aprovat inicialment per acord del Ple de l’ajuntament de 25 d’octubre 
de 2016 
TERCER.- Publicar el resum per capítols del pressupost i la plantilla en el Butlletí 
Oficial de la Província de Barcelona, entrant en vigor en l’exercici corresponent una 
vegada publicats. 
 
5.- Resoldre reclamacions i aprovar definitivament el pressupost general i 
la plantilla per a 2017 
ATÈS que el Ple de l’ajuntament, en sessió celebrada el dia 25 d’octubre de 2016, 
ha acordat aprovar provisionalment la modificació de diverses ordenances fiscals 
per a la seva vigència a partir de l’1 de gener de 2017 
ATÈS que de conformitat amb el que es preveu a l’article 17.1 del text refós de la 
Llei reguladora de les hisendes locals (TRLRHL), aprovat per Reial decret legislatiu 
2/2004, de 5 de març, l’esmentat acord d’aprovació provisional s’ha exposat al 
públic en el tauler d’anuncis de l’ajuntament durant un termini de trenta dies, i 
s’han publicat els anuncis d’exposició en el Butlletí Oficial de la Província de 
Barcelona (edició del 27 d’octubre de 2016) i en el diari El Periódico (edició del 27 
d’octubre de 2016) 
ATÈS que dins del període d’exposició pública, s’ha presentat un escrit de 
reclamacions pels srs. Daniel Martínez Pascual i Carles García Bretones, que 
manifesten actuar en representació d’Iniciativa per Catalunya Verds Castellar del 
Vallès i de Podem Castellar, respectivament (Registre electrònic LGENT-2016-
12587, de 20 de novembre de 2016), que en síntesi són les següents: 
I. Proposta d’inclusió a l’ordenança fiscal reguladora de l’impost sobre béns 

immobles d’una bonificació del 50 per cent de la quota íntegra de l’impost per 



als béns immobles en els que s’hagin instal�lat sistemes per a l’aprofitament 
tèrmic o elèctric de l’energia provinent del sol. 

II. Proposta de nova redacció de la regulació normativa de la reducció vinculada a 
l’autogestió de la fracció orgànica en l’ordenança reguladora de la taxa per 
recollida de residus municipals. 

VIST l’informe del director de Serveis Econòmics, de data 14 de desembre de 2016 
VIST l’informe de la interventora, de data 14 de desembre de 2016 
ATÈS que en relació a la primera de les reclamacions, referida a l’ordenança fiscal 
reguladora de l’impost sobre béns immobles, la bonificació que es proposa incloure 
està prevista a l’article 74.5 del TRLRHL com una de les bonificacions potestatives 
que poden regular-se a les ordenances fiscals municipals.  De conformitat amb 
aquest precepte, l’ordenança fiscal municipal ha d’especificar els aspectes 
substantius i formals de la bonificació no regulats expressament a la llei. 
La promoció d’energies renovables és un element clau en la Unió Europea tant per 
raons mediambientals com econòmiques.  Aquest tipus d’energia contribueix a 
aconseguir els objectius establerts pel Conveni Marc de les Nacions Unides sobre el 
Canvi Climàtic, adoptat per 195 països, entre ells Espanya, el 12 de desembre de 
2015.  D’altra banda, el Pla de l’Energia i Canvi Climàtic de Catalunya 2012-2020, 
en coherència amb l’Escenari Aposta de la Prospectiva Energètica de Catalunya 
2030 (PROENCAT-2030), palesa la necessitat de dur a terme un procés de transició 
cap a un nou model energètic basat en una economia/societat de baixa intensitat 
energètica i baixa emissió de carboni, que sigui innovadora, competitiva i sostenible 
a mig i llarg termini, reforçant, entre d’altres, les actuacions en l’àmbit de les 
energies renovables. 
És per això que s’estima procedent atendre la reclamació presentada perquè es 
considera emmarcada en les polítiques públiques de promoció de les energies 
renovables, amb les modificacions següents en la regulació substantiva proposada 
al redactat de la reclamació presentada. 
a) Els anys de durada de la bonificació es redueixen de cinc a tres, per raons 

d’equilibri pressupostari. 
b) El moment de la sol�licitud de la bonificació es situa un cop hagin finalitzat les 

obres i no en el moment de sol�licitar la llicència municipal d’obres, per tal 
d’assegurar que les obres s’han realitzat. 

c) Els requisits formals s’apliquen en tots els supòsits, inclusivament als immobles 
on la instal�lació dels sistemes d’aprofitament tèrmic o elèctric s’hagin realitzat 
en anys anteriors, atès que el compliment dels requisits objectius necessaris per 
la concessió del benefici fiscal és necessari i indisponible. 

d) L’exigència proposada de factures acreditatives de la despesa realitzada i el 
contracte de manteniment de la instal�lació es substitueix pel certificat de 
finalització de les obres, atès que de conformitat amb l’article 187.1.n) del text 
refós de la Llei d’urbanisme, aprovat per Decret legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, 
la realització d’aquestes obres està subjecta a llicència urbanística.  

ATÈS que en relació a la segona de les reclamacions, referida a l’ordenança fiscal 
reguladora de la taxa per recollida de residus municipals, es proposa una regulació 
dels aspectes substantius i formals diferenciada a la vigent en relació a la reducció 
de la tarifa de la taxa vinculada a l’autogestió de la fracció orgànica, continguda a 
l’apartat 3.3 de l’article 5 de l’ordenança fiscal. 
La regulació proposada no modifica el percentatge de reducció actualment vigent, 
però sí que especifica amb major detall determinats aspectes del procediment de 
concessió i comprovació posterior de la reducció de la tarifa de la taxa, la qual cosa 
es considera oportú incloure, amb les modificacions següents en relació a la 
redacció proposada a la reclamació presentada: 
a) Es manté el termini de sol�licitud de la reducció de la quota que figura a la 

redacció actual (abans del 31 de gener de cada any), per tal que sigui homogeni 
amb la resta de reduccions de la quota que es preveuen en aquesta ordenança 
fiscal. 



b) No es condiciona la concessió de la reducció de la taxa a la producció d’un 
volum mínim de material de’1 m3, pel perjudici que això ocasionaria a possibles 
sol�licitants de la reducció atès que en l’obtenció d’un volum mínim influeixen 
diverses circumstàncies de tipus personal (nombre de persones que conviuen a 
l’habitatge, hàbits de presència a l’habitatge, etc), de manera que no sembla 
raonable establir una xifra mínima amb caràcter universal independentment 
d’aquestes circumstàncies personals. 

c) Com a conseqüència de l’anterior, tampoc es condiciona a que el sistema de 
compostatge hagi estat actiu durant un termini mínim de temps, sinó únicament 
a que en el moment de sol�licitar la reducció de la quota existeixi el sistema i es 
verifiqui el compliment de les condicions i el seu bon funcionament. 

ATÈS que la competència per a l’aprovació de l’expedient correspon al Ple de la 
corporació, d’acord amb l’article 52.2.f) del text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya (TRLMRLC), aprovat per Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Estimar parcialment la reclamació presentada pels srs. Daniel Martínez 
Pascual i Carles García Bretones, que manifesten actuar en representació 
d’Iniciativa per Catalunya Verds Castellar del Vallès i de Podem Castellar, 
respectivament, contra l’acord d’aprovació provisional de la modificació de diverses 
ordenances fiscals per a la seva vigència a partir de l’1 de gener de 2017, de 
conformitat amb la motivació que figura a la part expositiva d’aquest acord, i 
introduir les modificacions següents a les ordenances fiscals reguladores de l’impost 
sobre béns immobles i de la taxa per recollida de residus municipals: 
 
ORDENANÇA FISCAL NÚM. 1 – IMPOST SOBRE BÉNS IMMOBLES 
Article 5 – Beneficis fiscals de concessió potestativa o de quantia variable 
L’apartat 6 en la redacció donada a l’acord provisional passa a numerar-se com 
apartat 7 amb aquesta mateixa redacció, i s’introdueix un nou apartat 6 amb la 
redacció següent: 
“6. Gaudiran d’una bonificació del 50 per cent de la quota íntegra de l’impost els 
béns immobles en què s’hagin instal�lat sistemes per a l’aprofitament tèrmic o 
elèctric de l’energia provinent del sol per a l’autoconsum, sense estar obligats a 
això per la normativa urbanística o les ordenances municipals. 
L’aplicació d’aquesta bonificació està condicionada al fet que les instal�lacions per 
produir calor incloguin col�lectors que disposin de l’homologació corresponent per 
l’Administració competent. 
La bonificació també s’aplicarà als béns immobles on s’hagin realitzat obres 
d’adaptació o millora d’aquests sistemes. 
La sol�licitud de la bonificació és presentarà un cop hagin finalitzat les obres, 
acompanyada del projecte tècnic amb el pressupost i la memòria de la instal�lació, i 
del certificat de finalització de les obres.  En la tramitació de la concessió hauran 
d’informar positivament els serveis tècnics municipals en relació a la validesa i 
efectivitat de la instal�lació realitzada, i es requerirà que prèviament s’hagi concedit 
la preceptiva llicència municipal d’obres. 
La bonificació es concedirà per un període de tres anys i es mantindrà mentre no 
variïn les circumstàncies determinants per al seu atorgament; en aquest sentit, els 
contribuents hauran de comunicar qualsevol modificació d’aquestes circumstàncies 
a l’ajuntament.  La seva aplicació s’iniciarà l’exercici següent al del seu atorgament. 
En el cas d’instal�lacions finalitzades en anys anteriors al moment de sol�licitud de 
la bonificació, es reconeixerà aquest benefici fiscal per als exercicis que restarien 
d’haver-se sol�licitat en el moment de la instal�lació.” 
 
ORDENANÇA FISCAL NÚM. A4 – TAXA PER RECOLLIDA DE RESIDUS MUNICIPALS 
Article 5. Quota tributària 
Es modifica l’apartat 3.3, que passa a tenir la redacció següent: 
“3.3. Reducció vinculada a l’autogestió de la fracció orgànica 



Gaudiran d’una reducció del 20 per cent de la quota de la taxa els subjectes passius 
persones físiques, en relació a un únic objecte tributari habitatge que sigui el seu 
domicili habitual, on tinguin instal�lat i en ple funcionament un sistema d’autogestió 
de la fracció orgànica de residus.  També gaudirà d’aquesta reducció qui acrediti 
tenir aquest sistema en un altre indret no annex al seu habitatge habitual. 
Per poder gaudir de la reducció, les persones interessades hauran de sol�licitar-lo 
de forma expressa a l’ajuntament abans del 31 de gener de cada any i passaran a 
formar part del Registre de compostadors.  Els serveis municipals de Medi Ambient 
inspeccionaran la instal�lació i emetran un informe relatiu a: 
a) La verificació del compliment de les condicions i el bon funcionament del 

compostador. 
b) El manteniment del procés actiu, essent necessària una aportació de fracció 

orgànica de residus constant. 
c) El funcionament del sistema en condicions que no causin molèsties als veïns ni 

problemes higiènics de cap mena. 
La concessió de la reducció exigirà que aquest informe sigui favorable. 
La reducció es mantindrà mentre no variïn les circumstàncies determinants per al 
seu atorgament; en aquest sentit, els contribuents hauran de comunicar qualsevol 
modificació d’aquestes circumstàncies a l’ajuntament, que té la potestat 
d’inspeccionar periòdicament que es compleixen les circumstàncies determinants 
per al seu atorgament.” 
SEGON.- Aprovar definitivament per a la seva vigència a partir de l’1 de gener 
de 2017 les modificacions de les ordenances fiscals, aprovades provisionalment per 
acord del Ple de l’ajuntament de 25 d’octubre de 2016 amb les addicions que es 
contemplen a l’apartat anterior d’aquest acord. 
TERCER.- Publicar en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona els anteriors 
acords i el text íntegre de les modificacions de les ordenances fiscals, les quals 
s’aplicaran a partir de l’1 de gener de 2017 i tindran vigència mentre no s’acordi la 
seva modificació o derogació. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta les propostes el regidor  Sr. Joan Creus, Som de Castellar-PSC, dient que 
respecte al 4t punt de resoldre reclamacions i aprovar definitivament el pressupost 
general i la plantilla per a 2017, i vist el període d’exposició pública s’ha presentat 
únicament un escrit  de reclamacions per par del grup municipal de Decidim 
Castellar que en síntesi podríem agrupar en quatre que son de caràcter polític: 
1.- Proposta de dotació pressupostària per a la creació d’una Entitat Municipal 

d’Habitatge, sense especificar quantia ni el crèdit que es proposa minorar. 
2.- Proposta de dotació pressupostària per a inversions a la via pública per a 

eliminar barreres arquitectòniques, sense especificar quantia ni el crèdit que es 
proposa minorar. 

3.- Proposta de dotació pressupostària per a un projecte d’habilitació d’un tercer 
carril a la carretera B-124, a l’entrada al municipi per Sant Feliu del Racó, que 
permeti el gir cap els carrers interiors, dotat amb 500.000,00 euros sense 
especificar el crèdit que es proposa minorar. 

4.- Proposta d’ampliació de dotació pressupostària per a equipaments i polítiques 
de joventut, sense especificar quantia ni el crèdit que es proposa minorar. 
Aquests quatre punts que tenen un marcat caràcter polític, s’entén que ja es  va 
tractar en el ple de pressupostos  i per tan, tant  serveis econòmics com 
intervenció, vistos els informes es considera desestimar-los. 
I pel que fa a la 5èna reclamació, respecte a l’ingrés per taxa pel subministrament 
d’aigua, val a dir que el contractista te dret a les contraprestacions econòmiques 
que preveu el contracte, entre les quals s’ha d’incloure per fer efectiu el seu dret a 
l’explotació del servei, una retribució fixada en funció de la autorització que s’ha de 
percebre directament  dels usuaris o de l’Administració mateix, per tant també es 
considera desestimar.  



Respecte a les reclamacions d’ordenances fiscals s’ha presentat una reclamació  
que s’estima procedent atendre la reclamació presentada que resumin en dos 
propostes és: 
1) Proposta d’inclusió a l’ordenança fiscal reguladora de l’impost sobre béns 
immobles d’una bonificació del 50 per cent de la quota íntegra de l’impost per als 
béns immobles en els que s’hagin instal�lat sistemes per a l’aprofitament tèrmic o 
elèctric de l’energia provinent del sol. 
2) Proposta de nova redacció de la regulació normativa de la reducció vinculada a 
l’autogestió de la fracció orgànica en l’ordenança reguladora de la taxa per recollida 
de residus municipals. 
Únicament es presenten dues modificacions respecte al redactat inicial que es va 
entrar, en el sentit que els anys de durada de la bonificació és redueixen de 5 a 3, 
per raons d’equilibri pressupostari, en segons lloc que el moment de la sol�licitud de 
la bonificació és situa un cop s’hagin finalitzat les obres i no en el moment  de 
sol�licitar la llicència municipal d’obres, per tal d’assegurar que aquestes obres 
s’hagin realitzat; en tercer lloc, que les requisits formals s’apliquin en tots els 
supòsits, inclusivament els immobles on la instal�lació dels sistemes d’aprofitament 
tècnic o elèctric s’hagin realitzat en anys anteriors, ja que el compliment dels 
requisits objectius necessaris per la concessió del benefici fiscal es necessari i 
indisponible, i en quart lloc l’exigència proposada de factures acreditatives de la 
despesa realitzada i el contracte de manteniment de la instal�lació es substitueix pel  
certificat de finalització de les obres, atès que de conformitat amb el text refós de 
la llei d’urbanisme, la realització d’aquestes obres està subjecte a llicència 
urbanística. 
Per tant s’acorda estimar parcialment la reclamació presentada per Iniciativa per 
Catalunya Verds Castellar del Vallès i de Podem Castellar, respectivament, contra 
l’acord d’aprovació provisional de la modificació de diverses ordenances fiscals. 
Per  ERC, la regidoria Sra. Núria Raspall,  intervé per dir que en nrelació al 
pressupost de 2017, aquest va ser aprovat pel Ple del passat mes d’octubre amb 
els vots a favor de l’equip de govern. 
Certament, un cop aprovat el pressupost, s’obre un període de temps en el que 
aquest pressupost s’exposa públicament per tal que, les persones afectades, 
puguinsubsanar eventuals errors formals que hi puguin aparèixer. Tal com s’ha dit, 
la Llei reguladora de les hisendes locals, estableix que només es podran presentar 
reclamacions en uns casos concrets i les quatre primeres al�legacions que presenta 
Decidim Castellar, no compleixen els requisits establerts, ja que més que 
reclamacions o al�legacions contra el pressupost, són propostes.  
Quina diferència hi ha? Que les reclamacions que toca fer en el moment en el que 
ens trobem, van en el sentit de subsanar defectes, de revisar allò que es va 
aprovar en el seu moment i, per tant, i més enllà de que puguem compartir la 
majoria de les propostes que presenten els nostres companys, entenem que ara no 
és el moment d’introduir cap element nou que modifiqui el pressupost. Així doncs, 
la creació d’una entitat municipal d’habitatge, l’habilitació d’un tercer carril a 
l’entrada del municipi per Sant Feliu o l’ampliació de dotació pressupostària per a 
equipaments i polítiques de joventut, són propostes molt interessants que val la 
pena estudiar, però que s’haguessin hagut de discutir i debatre en el moment en 
que es va aprovar el pressupost. Ara, són elements nous i entenem que no és el 
moment ni de introduir-los ni de debatre’ls. 
Respecte de la quarta al�legació, que fa referència a que el pressupost no 
contempla l’ingrés per taxa pel subministrament d’aigua, ni contempla la despesa 
per la retribució de l’empresa concessionària, no estaríem parlant de nova 
proposta, sinó de reclamació o error del pressupost que sí tocaria discutir en aquest 
moment. Però si ens fixem en les condicions del contracte de concessió, veurem 
que el concessionari, pot retribuir-se mitjançant les taxes percebudes dels usuaris 
abonats al servei, ingressos que passen a ser del concessionari i que, per tant, no 
han de figurar, per llei, al pressupost. Una altra cosa, seria valorar si l’actual forma 
de gestió de l’aigua és la més adequada o bé, què se’n fadels ingressos provinents 



de la concessió, i sobre aquest tema, ens agradarà tenir aquest debat tan aviat com 
sigui possible 
Respecte a les ordenances fiscals,Iniciativa per Catalunya Verds Castellar del Vallès 
i Podem Castellar, han presentat dues propostes de modificació de les ordenances. 
La primera és una proposta que inclouriauna bonificació del 50 % de la quota 
íntegra de l’impost per als béns immobles, en tots aquells immobles on s’hagin 
instal�lat sistemes per a l’aprofitament tèrmic o elèctric d’energia solar. La segona, 
és una proposta de nova redacció de l’ordenança reguladora de la taxa per a la 
recollida de residus municipals.  
En aquest cas entenem que, tècnicament, el procediment per a la seva estimació és 
correcte i que les bonificacions estimades per les referides ordenances són 
raonables i adequades. Entenem que en les dues ordenances, no s’introdueixen 
nous paràmetres de debat sinó que es matisen aspectes que es van aprovar en el 
seu moment.   
Ara bé, un cop fetes les consideracions que hem expressat, tant en el tema dels 
pressupostos com en el de les ordenances, el nostre vot, per coherència amb el vot 
que vam donar en el moment d’aprovar tant  els pressupostos com les ordenances, 
serà el de l’abstenció. 
Per Decidim Castellar intervé la regidoria Sra. Elisenda Alemany,  dient que per 
respondre una mica als companys d’Esquerra i també per desglossar les 
al�legacions sobretot les que fan referència a la taxa de l’aigua dir que és veritat 
que hi ha dos blocs en les al�legacions que vam fer des de Decidim Castellar, dir 
que el primer bloc és més polític i tampoc son propostes noves ja que formaven 
part de les negociacions i dels debats amb els regidors. 
Pel que fa a la reclamació de la taxa de l’aigua discrepem amb el que comentava la 
regidora d’ERC perquè en el pressupost sí es conceptualitza l’aigua com una  taxa i 
no com una tarifa, si que han de constar els ingressos i aquests han d’estar 
regulats per una ordenança fiscal, com que l’ordenança fiscal de l’aigua no es 
portava a revisió tampoc vam tenir oportunitat de debatre-la, però sí més no si 
veiem una irregularitat, creiem que la nostra funció com a força d’oposició és de 
denunciar-ho i mirar quins mecanismes jurídics, hi ha per portar a terme  això. El 
debat sobre l’aigua es adjacent, en tot aquest debat jurídic però sí que pensem que 
existeixen eines per impugnar el que nosaltres creiem una injustícia i el debat de 
carrer seria també un altre  tema de la municipalització de l’aigua o no, però creiem 
que hi ha prous arguments jurídics com per poder fer front a aquest tipus de gestió 
que es porta a terme e Castellar . 
Dit això passarem a parlar de la desestimació que preveu l’equip de govern segons 
les diferents exposicions de motius. En primer lloc es llegeix que: “atès que de 
conformitat amb la lletra c) de l’article 25.2 de la Llei 7/1985, del 2 d’abril, 
reguladora de les bases del regim local, l’abastament d’aigua potable a domicili es 
competència pròpia del municipi, sent un servei de prestació obligatòria per part 
dels municipis de conformitat amb la lletra a) de l’article de la mateixa norma. 
Nosaltres partim del caràcter obligatori per l’Ajuntament de prestar el servei i el 
mateix caràcter obligatòria per la ciutadania de rebre’l i pagar la seva 
contraprestació patrimonial, la qual cosa condueix a considerar aquests ingressos, 
no unes tarifes sinó una taxa a nivell legal i pels tribunals. 
En segon lloc es considera aquesta resolució d’al�legacions, atès que el municipi de 
Castellar del Vallès el referit servei es presta per gestió indirecta mitjançant la 
modalitat de concessió, de conformitat amb l’article 85.2.b) reguladora de les bases 
de règim local i la lletra a) de l’article 277 del text refós de la llei de contractes del  
sector públic aprovat per Reial decret legislatiu de 14 de novembre, els tribunals ja 
han dictaminat que la gestió directa o indirecta dels servei no interfereix en la 
naturalesa dels rebuts que son igualment una taxa i no una tarifa. 
En tercer lloc es diu que atès que l’article 19è del plec de condicions regulador del 
contracte en la redacció donada per la modificació aprovada pel ple de l’Ajuntament 
en sessió de 6 de novembre de 2012, formalitzada contractualment el 13 de 
desembre del mateix any, s’estableix que els ingressos del concessionari estaran 



constituïts per les tarifes del servei d’aigua potable aprovades per l’Ajuntament que 
aquest percebrà directament dels usuaris i segons l’estipulat en el contracte que es  
signi entre ambdues parts o la subvenció que pugués correspondre si les tarifes 
aprovades no cobrissin en la seva totalitat els costos del servei, així mateix l’annex 
1 de la referida modificació del contracte contempla el punt 2 del pacte 3r que la 
retribució de Sorea passarà a estar constituïda per les tarifes del servei que 
percebrà directament dels usuaris abonats i hauran de permetre el manteniment de 
l’equilibri econòmic financer del contracte. Nosaltres  considerem que ni un plec ni 
un contracte no poden modificar la naturalesa jurídica d’una taxa per convertir-la 
en un tarifa. Les clàusules del plec i el contracte que diguin tarifes caldrà entendre 
que es refereixen a taxes  i en conseqüència s’han de tenir per nul�les i no fixades 
les clàusules que deleguin la recaptació de taxes pròpies de la hisenda municipal en 
una empresa privada. 
Mes endavant diu; atès que l’article 281.1 del text refós de la llei de contractes del 
sector públic que regula les prestacions econòmiques del contracte de gestió de 
serveis públics estableix que el contractista te dret a les contraprestacions 
econòmiques que preveu el contracte entre les quals s’ha d’incloure per fer efectiu 
el seu dret a l’explotació del servei una retribució fixada en funció de la seva 
utilització que s’ha de percebre directament dels usuaris o de l’administració 
mateixa, l’expressió “o” palesa que els serveis amb caràcter obligatori com pot ser 
l’aigua, els usuaris pagaran taxes a la hisenda local i en tot cas aquesta pagarà al 
concessionari, mentre que en aquells serveis no obligatoris, com per exemple unes 
piscines municipals sí que pagaran els usuaris directament al gestor del servei. Mes 
endavant diu que atès que la lletra b) de 129.1 del reglament de serveis de les 
corporacions locals estableix que el concessionari  percebrà com a retribució les 
“tasas a cargo de los usuarios con arrreglo a la tarifa aprobada en la forma 
dispuesta en el articulo 179 de la Ley”, creiem que és un reglament de la dictadura 
que forma part d’un ordenament jurídic anterior i que ha quedat com a residual, 
donat que posteriorment s’ha  aprovat la  normativa, començant per la constitució 
del 1978 que en aquest tema preveu una reserva de llei per a tota la prestació 
patrimonial d’un servei públic, reserva que la Llei general tributària, en relació a la 
LBR, desenvolupa creant la taxa, que és el que nosaltres trobem a  faltar .  
Mes endavant, i ja finalitzant, diu que atès que l’article 251.1 del reglament 
d’obres, activitats i serveis dels ens locals aprovat per Decret 179/1995 estableix 
que el concessionari percep com a retribució les tarifes autoritzades 
reglamentàriament, en aquest precepte de substantiu tarifes s’ha d’entendre en 
sentit econòmic i no jurídic de conformitat amb l’article 297 de la mateixa norma 
que estableix que les tarifes dels serveis públics locals adopten la modalitat de taxa 
o preu públic en els termes de la normativa d’hisendes locals i del que preveuen 
l’article 251 de la Llei 8/1987, municipal i de règim local de Catalunya   i aquest 
reglament, en aquest sentit i per aplicació de la lletra t) de l’article 20.4 i de la mes 
recent jurisprudència, la tarifa que es percep com a contraprestació econòmica per 
la prestació del servei municipal d’abastament domiciliari d’aigua potable té la 
naturalesa jurídica de taxa, i en el cas concret del municipi de Castellar del Vallès 
es regula mitjançant l’ordenança fiscal núm. A8. La pròpia proposta, doncs, arriba a 
la mateixa conclusió que nosaltres,  afirmant que només es pot cobrar l’aigua a 
través  d’una taxa i que aquesta depèn de l’ordenança fiscal. En definitiva aquesta 
delegació de potestats de l’administració tributària en una mercantil privada, 
vulnera de ple l’article 5.1, 160.1 i 162 de la llei general tributària, així com els 
articles 2, 8 i 9.1 del reglament general de recaptació i l’article 106.3 de la llei 
reguladora de les bases de règim local, aquest darrer preveu la possibilitat de 
delegació de la gestió receptació i inspecció de tributs només a favor d’organismes 
d’altres administracions locals d’àmbit superior o de les comunitats autònomes, 
com son els convenis entre Ajuntaments i Diputació, etc, però no hi ha cap 
delegació a empreses privades de la potestat tributaria, així doncs Sorea no pot 
exercir la funció administrativa recaptatòria pròpia de la hisenda municipal i no tant 
sols no pot ser entitat col�laboradora dels cobraments a mode de caixa, que és el 



que està fent actualment, perquè només es permet a les entitats de crèdit de 
l’article 9.1 del reglament general de recaptació de fer-ho,  per això el nostre grup 
votarà en contra 
A continuació intervé per PDECat la regidora Sra. Bea Garcia,  i diu; quan es varen 
presentar els pressupostos pel 2017, el nostre vot va ser negatiu perquè vàrem 
considerar que aquests eren pocs socials,   havien estat poc treballats amb la resta 
de grups i amb la ciutadania en general. Vistes les al�legacions del grup municipal 
de Decidim que haurien fer aquests pressupostos una mica mes socials i propers a 
la ciutadania, vist que s’ha desestimat, el nostre vot tornarà a ser negatiu. 
Per que fa a les ordenances i degut a que estem d’acord amb les al�legacions 
presentades pel grup d’Iniciativa i que algunes s’han considerat acceptades, en 
aquest cas votarem a favor. 
 
4.- Resoldre reclamacions i aprovar definitivament el pressupost general i la 
plantilla per a 2017. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA, AMB EL SEGÜENT RESULTAT: 
Vots a favor:     ONZE      (11) dels regidors Som de Castellar-PSC,  
Vots en contra:  SIS         (  6) dels regidors Decidim Castellar i CDC        
Abstencions :     QUATRE   (  4) dels regidors ERC   
 
5.- Resoldre reclamacions i aprovar definitivament el pressupost general i la 
plantilla per a 2017 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA, AMB EL SEGÜENT RESULTAT: 
Vots a favor:     TRETZE    (13) dels regidors Som de Castellar-PSC i CDC.  
Vots en contra:  QUATRE   (  4) dels regidors Decidim Castellar         
Abstencions :     QUATRE   (  4) dels regidors ERC   
 
6.- Aprovar la modificació del conveni subscrit amb Fundació Obra Social 
Benèfica i el protocol addicional per a 2017    
ATÈS el conveni entre l’Ajuntament de Castellar del Vallès i la Fundació Privada 
Obra Social Benèfica de Castellar del Vallès, aprovat per acord del Ple de 
l’ajuntament de 24 de novembre de 2015 i formalitzat en data 25 de gener de 2016 
ATÈS que de conformitat amb el pacte cinquè del referit conveni, per als anys 
2017, 2018 i 2019 l’ajuntament i la fundació signaran cada any un protocol on es 
concretaran els imports de la subvenció per a cada nivell i any, en funció del 
pressupost municipal aprovat. 
ATESA la conveniència d’introduir una modificació puntual en el contingut del 
conveni. 
VIST l’informe del director de Serveis Econòmics, de data 13 de desembre de 2016 
VIST l’informe de la interventora, de data 14 de desembre de 2016 
ATÈS que la competència per a l’aprovació de l’expedient correspon al Ple de 
l’ajuntament, d’acord amb l’article 52.2.n) del text refós de la Llei municipal i de 
règim local de Catalunya, aprovat per Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar la modificació del pacte tercer del conveni entre l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès i la Fundació Privada Obra Social Benèfica de Castellar del 
Vallès, aprovat per acord del Ple de l’ajuntament de 24 de novembre de 2015 i 
formalitzat en data 25 de gener de 2016, de conformitat amb el redactat següent: 
 
“PRIMERA MODIFICACIÓ DEL CONVENI ENTRE L’AJUNTAMENT DE CASTELLAR DEL 
VALLÈS I LA FUNDACIÓ PRIVADA OBRA SOCIAL BENÈFICA DE CASTELLAR DEL 
VALLÈS, SUBSCRIT L’ANY 2016 
 
Castellar del Vallès, __ de __ de __ 
 
PARTS QUE INTERVENEN 



AJUNTAMENT DE CASTELLAR DEL VALLÈS, representat per l’alcalde Sr. Ignasi 
Giménez Renom, actuant en nom i representació d’aquest (en endavant, 
ajuntament), en virtut del que es preveu a l’article 53.1.a) del text refós de la Llei 
municipal i de règim local de Catalunya, aprovat per Decret legislatiu 2/2003, de 28 
d’abril, assistit pel secretari de la Corporació, Sr. Josep Colell Voltas.  
FUNDACIÓ PRIVADA OBRA SOCIAL BENÈFICA DE CASTELLAR DEL VALLÈS, amb NIF 
G08571846, amb domicili social a carrer Mestre Ros, 7, de 08211 Castellar del 
Vallès (en endavant, fundació), representada en aquest acte pel Sr. Joaquim 
Fluriach Domínguez, amb NIF 46536097J, actuant en la seva condició de 
vicepresident. 
Ambdues parts es reconeixen competència i capacitat, respectivament, per a la 
formalització d’aquest protocol. 
ANTECEDENTS 
PRIMER.- L’ajuntament i la fundació van formalitzar en data 25 de gener de 2016 
un conveni que té per objecte regular la col�laboració de les parts en relació a 
l’actuació següent: 
- Adequació dels equipaments de la Fundació Obra Social Benèfica de Castellar del 
Vallès. 
SEGON.- El pacte tercer del conveni conté els compromisos que adopten les parts 
signants, i en l’apartat referit a les obligacions de la fundació es considera 
convenient incloure una menció expressa a que en el sí del patronat de la fundació 
es formuli amb periodicitat anual a l’ajuntament la proposta més adequada per a 
cada exercici pressupostari de programa de manteniment de les instal�lacions del 
centre. 
PACTES 
ÚNIC.- Primera modificació del redactat del conveni 
Es modifica la redacció del pacte tercer del conveni formalitzat en data 25 de gener 
de 2016, en el sentit d’incloure entre les obligacions de la fundació una nova lletra 
i) amb el redactat següent: 
“i) Formular a l’ajuntament les propostes de noves inversions i despeses diverses 
per a ser contemplades en el corresponent exercici pressupostari.” 
I, en prova de conformitat, els atorgants signen el present conveni, per duplicat i a 
un sol efecte, en el lloc i la data indicats a l’encapçalament. 
 
L’alcalde, 
Ignasi Giménez Renom 
 
El vicepresident de Fundació Obra Social Benèfica de Castellar del Vallès, 
Joaquim Fluriach Domínguez 
 
El secretari, 
Josep Colell Voltas” 
 
SEGON.- Aprovar el protocol addicional per a 2017 del conveni entre l’Ajuntament 
de Castellar del Vallès i la Fundació Privada Obra Social Benèfica de Castellar del 
Vallès, aprovat per acord del Ple de l’ajuntament de 24 de novembre de 2015 i 
formalitzat en data 25 de gener de 2016, de conformitat amb el redactat següent: 
 
“PROTOCOL ADDICIONAL DE CONCRECIÓ PER A 2017 DEL CONVENI ENTRE 
L’AJUNTAMENT DE CASTELLAR DEL VALLÈS I LA FUNDACIÓ PRIVADA OBRA SOCIAL 
BENÈFICA DE CASTELLAR DEL VALLÈS, SUBSCRIT L’ANY 2016 
Castellar del Vallès, __ de __ de __ 
PARTS QUE INTERVENEN 
AJUNTAMENT DE CASTELLAR DEL VALLÈS, representat per l’alcalde Sr. Ignasi 
Giménez Renom, actuant en nom i representació d’aquest (en endavant, 
ajuntament), en virtut del que es preveu a l’article 53.1.a) del text refós de la Llei 



municipal i de règim local de Catalunya, aprovat per Decret legislatiu 2/2003, de 28 
d’abril, assistit pel secretari de la Corporació, Sr. Josep Colell Voltes.  
FUNDACIÓ PRIVADA OBRA SOCIAL BENÈFICA DE CASTELLAR DEL VALLÈS, amb NIF 
G08571846, amb domicili social a carrer Mestre Ros, 7, de 08211 Castellar del 
Vallès (en endavant, fundació), representada en aquest acte pel Sr. Joaquim 
Fluriach Domínguez, amb NIF 46536097J, actuant en la seva condició de 
vicepresident. 
Ambdues parts es reconeixen competència i capacitat, respectivament, per a la 
formalització d’aquest protocol. 
ANTECEDENTS 
PRIMER.- L’ajuntament i la fundació van formalitzar en data 25 de gener de 2016 
un conveni que té per objecte regular la col�laboració de les parts en relació a 
l’actuació següent: 
- Adequació dels equipaments de la Fundació Obra Social Benèfica de Castellar del 
Vallès. 
SEGON.- La vigència del conveni, de conformitat amb el pacte quart, és des de la 
seva signatura per les parts fins el 31 de desembre de 2019, sent els efectes 
econòmics des de l’1 de gener de 2016 
TERCER.- El pacte cinquè del conveni estableix que per als anys 2017, 2018 i 2019, 
l’ajuntament i la fundació signaran cada any un protocol on es concretaran els 
imports de la subvenció per a cada nivell i any, en funció del pressupost municipal 
aprovat. 
PACTES 
PRIMER.- Finançament per a l’any 2017 
Mitjançant aquest protocol es concreta el finançament per part de l’ajuntament per 
a l’any 2017 dels nivells contemplats al pacte segon del conveni formalitzat en data 
25 de gener de 2016, de conformitat amb el pressupost aprovat per a aquest 
exercici i d’acord amb les xifres que apareixen a les fitxes de l’annex.  
SEGON.- Vigència 
 
La vigència d’aquest protocol addicional és des del moment de la seva signatura per 
les parts  fins el 31 de desembre de 2017 
Els efectes econòmics seran des de l’1 de gener de 2017 
I, en prova de conformitat, els atorgants signen el present conveni, per duplicat i a 
un sol efecte, en el lloc i la data indicats a l’encapçalament. 
 
L’alcalde, 
Ignasi Giménez Renom 
 
El vicepresident de Fundació Obra Social Benèfica de Castellar del Vallès, 
Joaquim Fluriach Domínguez 
 
El secretari, 
Josep Colell Voltas 
 
Annex 
Protocol per a l’any 2017 
Fitxes incloses: 
Fitxa 1 – Despeses d’interessos i amortitzacions de préstecs 
Fitxa 2 – Inversions noves o despeses de reparació, manteniment i conservació 
d’equipaments 
Protocol per a l’any 2017 
Fitxa 1 
Despeses d’interessos i amortitzacions de préstecs 
1. Import màxim subvencionable 
L’import màxim subvencionable durant l’any 2017 serà de: 
a) Interessos, 50.500,00 EUR 



b) Amortitzacions, 91.800,00 EUR 
que es corresponen amb el següent detall per préstec: 

 
 

Prestamista i codi préstec 

Previsió 
interessos 

(EUR) 

Previsió 
amortitzacions 

(EUR) 
BBVA-0182.6035.48.0830000326 40.950,00 35.910,00 
BBVA-0182.8739.10.0830061456 
(abans Catalunya Banc-
2013.0638.12.9621436000) 

3.800,00 35.650,00 

Caixabank-9620.31115507822 5.750,00 20.240,00 
 
El detall per préstec es únicament orientatiu; la subvenció es concedeix pels 
imports màxims globals referits anteriorment, i la justificació es realitzarà atenent a 
aquests imports màxims globals per al conjunt dels tres préstecs.   
2. Forma de pagament de la subvenció 
La subvenció s’abonarà en cinc pagaments, de la manera següent: 
- 35.575,00 EUR abans del dia 31 de març de 2017 
- 35.575,00 EUR abans del dia 30 de juny de 2017 
- 35.575,00 EUR abans del dia 30 de setembre de 2017 
- 23.800,00 EUR abans del dia 31 de desembre de 2017 
- 11.775,00 EUR un cop es presenti i s’aprovi la justificació de la despesa realitzada 
L’últim pagament s’ajustarà a la baixa en cas que la justificació presentada sigui 
per un import inferior als imports màxims subvencionables referits a l’apartat 1 
anterior. 
3. Forma i termini de la justificació 
La justificació de la subvenció es realitzarà mitjançant la presentació de còpia 
validada pel Servei d’Atenció Ciutadana dels rebuts emesos per cada entitat 
financera. 
El termini màxim per a presentar la documentació acreditativa de la utilització de la 
subvenció és el 31 de gener de 2018 
Protocol per a l’any 2017 
Fitxa 2 
Inversions noves o despeses de reparació, manteniment i conservació 
d’equipaments 
1. Actuacions subvencionables 
L’any 2017 les actuacions subvencionables seran les obres del pla d’autoprotecció 
(PAU) de l’edifici sensible, l’adquisició d’equipament i les instal�lacions tèrmiques 
(calderes i calefacció) 
2. Import màxim subvencionable 
L’import màxim subvencionable durant l’any 2017 serà de 52.700,00 EUR 
3. Forma de pagament de la subvenció 
La subvenció s’abonarà en dos pagaments, de la manera següent: 
- 26.350,00 EUR en concepte de bestreta, abans del dia 31 de març de 2017 
- 26.350,00 EUR un cop es presenti i s’aprovi la justificació de la despesa realitzada 
L’últim pagament s’ajustarà a la baixa en cas que la justificació presentada sigui 
per un import inferior a l’import màxim subvencionable referit a l’apartat 1 anterior. 
4. Forma i termini de la justificació 
La justificació de la subvenció es realitzarà mitjançant la presentació de còpia 
validada pel Servei d’Atenció Ciutadana de les factures corresponents a les 
actuacions realitzades, i una memòria descriptiva d’aquestes. 
El termini màxim per a presentar la documentació acreditativa de la utilització de la 
subvenció és el 31 de gener de 2018” 
TERCER.- Autoritzar i disposar la despesa corresponent a l’anualitat 2017 per un 
import total de 195.000,00 EUR a càrrec de les partides següents del pressupost 
municipal, tot condicionant la seva efectivitat a l’aprovació definitiva del pressupost 
de 2017: 
- C4-2319-489.22, per 50.500,00 EUR 



- C4-2319-780.02, per 144.500,00 EUR 
QUART.- Notificar aquest acord a Fundació Privada Obra Social Benèfica de 
Castellar del Vallès i a Intervenció. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta el regidor  Sr. Joan Creus, Som de Castellar-PSC, i diu que  
es porta a aprovació la modificació del pacte tercer del conveni entre aquest 
Ajuntament i la Fundació privada Obra Social Benèfica de Castellar, aprovat per 
acord del Ple de data 24 de novembre de 2015 i formalitzat en data 25 de gener de 
2016. La modificació a la redacció va en el sentit d’incloure entre les obligacions de 
la fundació una nova lletra i) amb el redactat següent: “i) Formular a l’ajuntament 
les propostes de noves inversions i despeses diverses per a ser contemplades en el 
corresponent exercici pressupostari.” I també aprovar el protocol addicional per a 
2017 que concreta els imports de la subvenció de l’Ajuntament a la fundació, en 
funció del pressupost municipal aprovat. 
Així, i pel que fa a les despeses financeres, l’import màxim subvencionable serà de 
50.500 euros en concepte d’interessos i de 91.800 euros en concepte 
d’amortitzacions. Pel que fa a inversions noves o despeses de reparació,  
manteniment i conservació d’equipaments, l’import màxim subvencionable serà de 
52.700 euros, que es destinaran a les obres d’un pla d’autoprotecció (PAU) i a 
l’adquisició d’equipament i instal�lacions tècniques (calderes i calefacció). 
Per ERC intervé el regidor Sr. Ferran Rebollo, dient que no estem parlant d'una 
despesa menor, parlem de 195.000 €, 50.500 € d'interessos financers, 91.800 € 
per amortitzar part de deute acumulat, i 52.700 € l'any 2017. Les actuacions 
subvencionables seran les obres del pla d'autoprotecció (PAU) de l'edifici sensible, 
l'adquisició d'equipament i les instal�lacions tèrmiques (calderes i calefacció), en la 
qüestió tèrmica, aprofitem la ben entesa per demanar que dins l'acord s'incorpori 
l'aposta en calderes d'energia sostenible (biomassa). 
Per tant un total de pagament a entitats financeres de 142.300 €, és en aquest 
punt on demanem i de fet així ja l'hi hem fet constar a l'equip de govern,informació 
referent al deute històric acumulat, i situació financera actual. 
Entenem que el servei que aporta  l'OSB a la ciutadania es imprescindible, sobretot 
en un sector tan sensible i vulnerable com és el de la gent gran, i que cal fer els 
esforços necessaris per donar serveis de qualitat, per tant el nostre vot serà 
favorable, tot i que el considerem un vot de confiança a l’espera de rebre la 
informació sol�licitada per tal de fer una valoració més acurada, i fer les 
aportacions, si cal, oportunes, per una millor gestió. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA, AMB EL SEGÜENT RESULTAT: 
Vots a favor:  DISSET    (17) dels regidors Som de Castellar-PSC, ERC i CDC 
Vots en contra:  CAP        
Abstencions :     QUATRE   (  4) dels regidors de Decidim Castellar   
 
7.- Moció del grup municipal d'ERC  de suplicatori a la democràcia    
Aforats 
La legislació espanyola preveu que els membres del governs estatal i autonòmics, 
així com els diputats dels Parlaments, del Congrés,del Senat i alguns jutges i 
magistrats tinguin la condició d’aforat. 
La idea que engloba aquesta legislació és que els aforats que siguin investigats 
seran jutjats, si es el cas, per tribunals superiors en lloc d’ordinaris.  
L’aforament, en el seu origen, es defensava considerant que un tribunal superior 
pot tenir més experiència i ser menys impressionable que un tribunal ordinari. La 
realitat actual és que com més alt és el tribunal més manipulable és políticament. 
Això ha qüestionat l’ampli aforament actual fins al punt que molts partits 
consideren que cal eliminar-lo. 
Suplicatoris 



La manera de procedir judicialment contra un aforat es retirar-li aquesta atribució. 
Per això quan hi ha un requeriment per part d’un tribunal de justícia el procediment 
es demanar a les Cortes que retirin l’aforament a través d’un suplicatori.  
Només la meitat dels suplicatoris demanats pel Tribunal Suprem han estat 
acceptats pel Congrés o el Senat espanyols des de l'inici de la transició. En total, se 
n'han concedit 56 d’un total de 91sol�licitats. 
Molts suplicatoris tenen el seu origen en infraccions de trànsit o de corrupció. Però 
els suplicatoris han estat sovint també un recurs polític llançat contra les forces 
crítiques amb el règim de la Constitució del 1978. Alguns exemples són Telesforo 
Monzón, Francisco Letamendi, Anton Ibarguren, Joan Idigoras i Iñaki Goioaga. 
Altres coneguts casos han estat el senador Josep M Sala i, més recentment, Lluis 
Barcenas. 
Sens dubte, però, el més important va ser el de Jose Barrionuevo, ministre de 
Felipe Gonzalez per un tema de malversació i detenció il�legal. 
Francesc Homs, un cas singular 
Però el  cas de Francesc Homs s’allunya de tots els casos anteriors ja que la seva 
causa no te res a veure amb la corrupció, les infraccions de trànsit, les declaracions 
d’enaltiment del terrorisme ni les detencions il�legals. Se’l vol jutjar per fer possible 
que milions de catalans votessin lliurament sobre el seu futur polític. Una consulta, 
per altra banda, que tenia la seva justificació en un acord del Parlament de 
Catalunya, on resideix inequívocament la representació de tots els catalans. 
Francesc Homs acompanya als altres encausats pel mateix fet: El president Artur 
Mas, la vicepresidenta Joana Ortega i la Consellera Irene Rigau. Aquests tres, però, 
no han passat per un procés de suplicatori perquè ja no tenen la condició d´aforats. 
Encausar Francesc Homs es encausar més de 2.000.000 persones 
Les dades definitives de la participació del 9N del 2014 són 2.344.828 persones de 
les quals un 80,91% dels ciutadans van votar “Si-Si” (1.897.274 vots), el 10,02% 
ho van fer pel “Sí-No” (234.848 vots) i un 4,49% dels sufragis (105.245 vots) van 
optar pel “No”. 
Moció Suplicatori a la democràcia 
ATÈS el dret del poble català a decidir el seu futur. 
ATÈS que el govern de la Generalitat del 9N del 2014 va complir una promesa 
electoral i un mandat majoritari del Parlament de Catalunya. 
ATÈS que el Procés Participatiu del 9N va permetre votar a 2.344.828 ciutadans de 
manera lliure i democràtica. 
Per tot el que s’ha ’exposat, es proposa al ple de l’Ajuntament de Castellar del 
Vallès l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Rebutjar que les respostes que es donen a les demandes d’una gran part 
de la ciutadania de Catalunya sigui per la via judicial en lloc de la política. 
SEGON.- Constatar l’error dels partits que varen votar a favor del suplicatori. 
TERCER.- Denunciar especialment el vot afirmatiu del PSC ja que molts càrrecs 
electes d’aquest partit van participar en les votacions del 9N. És incompatible 
participar d’unes votacions per després denunciar-les. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta el regidor  Sr. Rafa Homet, ERC, i diu que entenem que 
presentar una moció que proposa reprovar a partits polítics per la raó de les seves 
actuacions parlamentàries no és ni normal, ni habitual, ni recomanable, però 
entenem la excepcionalitat del cas, estem parlant d’un cas que afecta, seguint la 
lògica processal  a tots aquells castellarencs i castellarenques que van organitzar o 
participar en la consulta del 9N. I agraïm i felicitem la intervenció de l’Alcalde al 
respecte que va fer en un mitjà de comunicació local fa pocs  diesi, entenem que 
aquesta intervenció representa institucionalment a la majora dels vilatans, 
entenguin aquesta moció doncs, com allò que és, una mostra de suport a l’actuació 
unilateral d’Alcaldia.  



Situem-nos, estem parlant de donar autorització  política a fer un judici polític per 
exercir un dret democràtic, parafrasejant la intervenció de l’Alcalde publicada a 
l’Actual, molts Ajuntaments governants pel PSC van oferir la nostra col�laboració al 
Govern de la Generalitat per l’organització de la consulta i també van ser molts 
socialistes que hi ha participar. 
Per això entenem que la gravetat dels fets ens demanen avalar-ho i donar suport a 
les seves declaracions com a poble, tot seguit dona lectura a la moció. 
A continuació intervé per Som de Castellar-PSC el regidor Sr. Aleix Canalis,   i diu 
que en  ocasió, el nostre grup no pot votar a favor de la moció presentada pel grup 
municipal d’Esquerra, malgrat que compartim, com bé saben, l’esperit de la 
mateixa. 
El grup municipal de Som de Castellar-PSC, ens hem manifestat i ho tornem a fer 
en aquesta ocasió i per aquest cas en concret, en contra de la judicialització de la 
política que impulsen alguns partits, especialment el Partit Popular. Entenem també 
que investigar Francesc Homs pel seu paper en el desenvolupament del 9N, és 
l’enèsim error que comet l’estat a l’hora d’afrontar i donar sortida a la demanada de 
votar, que segons les últimes enquestes ja reclamen més d’un 80% dels catalans i 
catalanes.  
Ara bé però, en els termes en els quals avui vostès, senyors i senyora d’Esquerra 
presenten aquesta moció fa que per nosaltres no sigui assumible. 
El nostre grup ha fet propostes d’esmena que respectaven el 100% l’esperit inicial 
de la moció, i que haguessin fet possible que el nostre grup hi hagués votat a favor. 
Malauradament la seva inflexibilitat no ha fet possible l’acord. 
Si em permeten una reflexió personal: Mirin, aquesta és l’enèsima moció referent a 
l’anomenat “procés” que es presenta en aquest plenari i si s’hi fixen  bé, el nostre 
grup sempre ha votat a favor d’aquelles mocions que buscaven un consens i 
cercaven el què entre tots creiem que és l’essència de la democràcia ( el dret a 
decidir davant d’una urna i a no criminalitzar aquelles persones que obeeixen un 
mandat del Parlament, fa un mesos al President Mas i fa uns dies a la Presidenta 
Forcadell), més enllà de les sigles dels partits i els posicionaments dogmàtics.   
Però avui vostès s’han plantat en la lògica del frontisme, en la lògica de senyalar 
l’altra com la causa de tots els mals,  en la lògica de mirar més el què ens separa 
del què ens uneix, en definitiva, en la lògica dels bons i els dolents.. i aquí a 
nosaltres no ens hi trobaran.  
“Nosaltres no som d’eixa món”,  i com que no compartim aquesta manera de fer 
política, avui el nostre grup no votarà aquesta moció.  
Per Decidim Castellar intervé la regidora Sra. Bet Tena,  dient que abans d’entrar 
a valorar pròpiament la moció, volem fer algunes consideracions de caràcter més 
general. 
En l’actualitat i segons la legalitat vigent, els parlamentaris tenen prerrogatives, o 
sigui certs drets exclusius per formar part del govern, que els permeten gaudir 
principalment de dos privilegis respecte a la resta de ciutadans: 
- La inviolabilitat per les opinions manifestades en l’exercici del seu càrrec.  
 - I la immunitat, es a dir, els membres del Parlament no poden ser inculpats ni 
processats sense l’autorització de la Cambra respectiva (Congrés/Senat). 
Podríem discutir si aquestes prerrogatives són acceptables des del punt de vista 
de la igualtat de tots els ciutadans, encara que històricament s’han justificat per 
tal d’assegurar la separació de poders, garantint la plena llibertat i independència 
del legislatiu davant d’intromissions o atacs provinents d’altres poders. 
En aquest sentit, la immunitat presenta tres aspectes importants per tal de 
garantir la separació de poders:  

- Impossibilitat de detenció (excepte delicte flagrant),protegint segons la 
teoria als parlamentaris de detencions arbitràries que podrien impedir la 
seva assistència al Parlament en sessions decisives. 

- Reconeixement d’un fur especial , en aquest sentit el Tribunal Suprem, 
- I l’exigència de la prèvia autorització de la Cambra mitjançant el suplicatori. 

Tot plegat es refereix sempre a matèries de naturalesa criminal. 



Començant a centrar-nos en la moció, la figura del suplicatori, segons la teoria és 
un acte discrecional, però de cap manera arbitrari; és a dir, la Cambra s’hauria de 
plantejar si la petició és legal i No està determinada per motius polítics. 
I aquesta és la qüestió del cas que ens ocupa!  
Per què han concedit el suplicatori en el cas del Sr. Homs???. Per raons d’estricta 
legalitat o per raons purament polítiques???  
Des de Decidim creiem que és una barbaritat que la figura del suplicatori, una 
figura jurídica, s’utilitzi com a arma política. PP, Ciutadans i PSOE, s’estan 
carregant el suplicatori, amb tot el que pot comportar. Ja que seguint una 
estratègia similar, ens podem trobar una autèntica desfilada de parlamentaris 
passant els Tribunals si trobem un jutge disposat a admetre una querella sobre 
qualsevol actuació política. I malauradament  a alguns els costa ben poc donar 
aparença de delicte a qualsevol cosa!  
Tot i així insistim que el debat sobre l’aforament pot ser molt llarg i aixecar grans 
discussions. Dins del nostre propi partit, i no ens omple d’orgull reconèixer-ho, el 
debat hi és i no està pas tancat. En tot cas, segur que és millorable, que potser 
són masses els càrrecs que gaudeixen d’aquests privilegis, i que és una qüestió 
que cal afrontar per a poder avançar i modernitzar les nostres institucions. 
Fetes aquestes consideracions, la moció que presenta avui ERC creiem que no 
aporta ni proposa res. Sembla únicament que busqui el desgast del partit de 
govern, fent-los reconèixer que el seu partit es va equivocar votant a favor del 
suplicatori d’Homs. 
Al marge que compartim l’opinió, i que des de Decidim considerem que el judici a 
Homs és completament polític, i que en aquest cas s’està fent un ús polític i 
partidista de la figura del suplicatori, fets que condemnem plenament, també 
creiem que tal i com està redactada aquesta moció, no entenem massa que s’està 
demanant al plenari de Castellar. 
I és que si ens centrem en els acords que es volen aprovar, a banda del primer 
punt, on es rebutja la resposta judicial a les demandes polítiques de la ciutadania, 
els punts 2 i 3 simplement fan sang de la votació del PSC a favor del suplicatori 
d’Homs. 
Insistim que compartim l’error comès pel PSC al votar a favor d’aquest punt, però 
que el plenari hagi de constatar aquest error, sense proposar cap esmena, ni acció 
concreta, ens sembla que no és la seva feina. Utilitzar la figura de la moció per a 
carregar de forma partidista contra un altre partit creiem que no és una bona 
manera d’actuar en el ple de Castellar. 
En aquest sentit el punt 3 és el més surrealista. L’Ajuntament de Castellar ha de 
denunciar el vot afirmatiu del PSC? Com? A qui? Per a que? Estem d’acord en la 
incoherència d’alguns militants del PSC, però com tantes altres incoherències 
d’aquest i tants altres partits. La fiscalització d’aquestes incoherències creiem que 
no és la feina d’aquest plenari. 
Per a tots aquests motius, el nostre vot serà l’abstenció. 
S’obre un torn de replica amb el regidor Sr. Rafa Homet,  ERC, per dir que amb la 
argumentació entenem que donem suport a un acte valent de l’Alcalde, no ens 
plantegem en cap cas ni el frontisme ni dels bons ni dels dolents, hem donat suport 
a uns declaracions públiques de l’Alcalde i ens hauria agradat tenir mes suport  de 
la resta de grups. 
A continuació intervé el regidor Sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC, per dir 
que comparteixes la seva actitud de mantenir i no esmenar aquesta moció que en 
el fons el que es demanava era no judicalitzar  la política. 
 
El partit socialista Som de Castellar-PSC, deixa constància que no participen en la 
votació. 
D’acord amb l’article 95 del ROM el vot de Som de Castellar-PSC compta com 
abstenció. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA, PER MAJORIA SIMPLE: 
 



Vots a favor:     SIS       ( 6) dels regidors D’ERC i CDC 
Vots en contra:  CAP          
Abstencions :  QUINZE    (15) dels regidors DE Som de Castellar-PSC i Decidim 
Castellar 
 
8.- Moció del grup municipal d'ERC de reforma horària municipal     
Costums i hàbits horaris a Catalunya. 
El franquisme va canviar els hàbits horaris del nostre país: la pluriocupació 
masculina -les dones havien de quedar a casa- que enllaçava dues feines més les 
hores extra van endarrerir els horaris dels àpats. A aquest fet cal sumar-li el canvi 
de fus horari aprovat per decret el març de 1940 que arrenglerava l’estat espanyol 
amb el fus horari de l’eix feixista italo-alemany, tot i que per lògica, l’estat espanyol 
ha d’estar al fus horari del meridià de Greenwinch. 
Així doncs, tenim uns horaris presencialistes, de baixa productivitat i pensats per a 
una societat que fa anys que no existeix. Horaris que tenen serioses 
conseqüències: 

- Obstacles per a la competitivitat i la producció empresarial. 
- Augment de riscos psicosocials de les persones treballadores. 
- La persistència de la divisió sexual del treball amb el manteniment de la 

desigualtat de gènere. 
- Problemes de salut derivats de la manca de son en adults i infants. 
- Baixos rendiments educatius. 
- Manca de temps familiar i personal per fer afectiva la conciliació familiar. 
- Escurça la dedicació al lleure, la cultura i l’esport. 
- Afebliment de l’activisme social. 
- Disminució del benestar de la societat en general. 

Realitat horària a Catalunya en comparació amb Europa 
A gairebé tota Europa, l'horari laboral és entre 8 i 9 hores. Parant un màxim d'una 
hora per dinar, l’hora de plegar no va més enllà de les 5 o 6 de la tarda. A l'Estat 
espanyol i a Catalunya, en canvi, és habitual que la població treballadora s’aturi 
dues hores per dinar (a l’àmbit escolar poden ser tres) i que la jornada laboral 
s’allargui fins a les 7 o les 8 del vespre. O fins i tot més enllà.  
Aquesta jornada poc compactada provoca sopar a partir de les 9 del vespre en el 
millor dels casos i, per tant, provoca els efectes esmentats anteriorment. La 
televisió, conseqüentment, estableix horari de màxima audiènciaentre les 9 i les 12 
reduint les hores de son. En definitiva se solapa el temps personal i el temps de 
descans. 
El clima és l’origen de l’horari establert? 
Durant anys una part de la població ha cregut que els horaris que fem tenen el seu 
origen en les condicions de llum i clima del nostre país. Però ara els experts ho 
desmenteixen, si més no, en gran part. El mite de vincular el clima amb la 
desorganització horària es desmunta tot sol comprovant que a Portugal, Marroc, 
Itàlia o Grècia se sopa a les 7 o 8 del vespre.  
Europa com a exemple 
En els darrers anys s’ha aprofundit en la recerca i els estudis que se’n desprenen 
demostren que es fa necessari i urgent desfer-se de la rèmora que representa la 
desorganització horària actual incapaç de fer front a la complexitat del moment 
present. 
Europa fa algunes dècades que va començar la substitució dels horaris nascuts amb 
l’era industrial per uns altres adaptats i flexibles a les necessitats d’igualtat, 
productivitat i participació de la ciutadania. Diversos estudis de la Fundació Europea 
per a la Millora de les Condicions de Vida i de Treball (Eurofound) amb dades 
d’Eurostat mostren que estan avançant en el bon camí, tot i que hi ha diferències 
entre estats segons els models adoptats. Al nostre país el debat tot just s’inicià fa 
uns anys i ara sembla que se’n pren consciència de manera més àmplia en un 
context de crisi en què cal trobar fórmules d’optimització dels recursos escassos, 
però sobretot, en què cal proposar estils de vida no determinats exclusivament per 



una compulsió productivista i consumista. L’ordre horari hauria de ser la norma i la 
flexibilitat individualitzada l’excepció en tots els àmbits. Establir un horari racional 
generalitzat hauria de ser la norma a aplicar en tots els àmbits socials i econòmics, 
públics i privats. Això no exclou que es reconeguin després determinades situacions 
de flexibilització horària, i per tant, excepcions a les normes generals, per atendre 
determinades situacions personals o de determinats col�lectius. 
Reforma horària, Ara és l’hora 
En aquest context és on s’ha posat en marxa la Iniciativa per a la Reforma horària- 
Ara és l’hora, reconeguda pel Govern de la Generalitat de Catalunya com a la 
plataforma interlocutora en aquesta qüestió. L’objectiu fonamental és impulsar uns 
horaris beneficiosos per a les institucions, les empreses i la ciutadania. Cal, en 
definitiva, passar d’uns horaris propis de l’era industrial a uns que s’adaptin a les 
necessitats de la nova societat del coneixement i del consum, amb més complexitat 
social i augment progressiu de les desigualtats. 
En la forma en què està organitzada la nostra societat, el temps esdevé un factor 
sistèmic dins del model social. Cal cercar mesures legislatives i de promoció i 
sensibilització que abordin el canvi a tres nivells: 

� Nivell macro que té a veure amb el conjunt de la societat. 
� Nivell meso on es contemplen les organitzacions, empreses, institucions i 

famílies que  componen la societat. 
� Nivell micro que es refereix a les persones individualment.  

Superat el debat de la conveniència, l’objectiu d’aquests treballs és debatre la 
viabilitat per transitar cap al retorn de Catalunya als horaris anteriors al 
franquisme, adaptats a la nova realitat social, econòmica i cultural.  
Moció Reforma horària municipal 
ATESOS els obstacles per a la competitivitat i la producció empresarial i l’augment 
de riscos psicosocials. 
ATESOS  els problemes de salut derivats de la manca de son en adults i infants que 
poden comportar baixos rendiments laborals i educatius. 
ATESA la manca de temps familiar i personal per fer afectiva la conciliació familiar. 
ATÈS l’escurçament a la dedicació al lleure, la cultura i l’esport. 
ATÈS l’afebliment de l’activisme social. 
ATESA la disminució del benestar de la societat en general. 
Per tot el que s’ha exposat  es proposa al ple de l’Ajuntament de Castellar del Vallès 
l’adopció dels següents acords:  
PRIMER.- Instar que, en el seu àmbit competencial, l’Ajuntament de Castellar 
afavoreixi la consolidació de la reforma horària. 
SEGON.- Donar suport a les mesures que facin possible la transició cap a la 
reforma horària formulada en un moment concret en el temps. Els agents que 
poden fer possible aquesta reforma se situen principalment en l’acció sobre els 
horaris laborals, però també en els escolars, els comercials, els culturals, els 
esportius, els televisius i els associatius, així com en les infraestructures públiques i 
privades que els puguin permetre. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta el regidor  Sr. Josep M Calaf, ERC, dient que la reforma 
horària és una moció i que ha rebut aportacions importants de l’equip de govern, i 
estem molt satisfets de poder millorar la moció inicial, la intenció nostra, amb 
aquesta moció era de donar suport o intentar que el Parlament i la Generalitat 
aprofundissin en aquest tema i que legislessin de manera que es pugui avançar en 
aquest tema de la reforma horària, per tant aquesta moció compleix exactament 
allò que pretenia, instar a la generalitat a que es comenci a interessat en aquest 
tema i a normativitza, a continuació passa a llegir la moció. 
Per Som  de Castellar-PSC intervé el regidor Sr. Pepe González,  i diu que la 
irracionalitat dels horaris actuals és motiu de debat i de preocupació en amplis 
sectors de la societat. 



La flexibilitat de la jornada laboral i l’adaptació dels horaris laborals a la 
problemàtica personal de cadascú, també. (en aquest cas a nivell de tot el mon 
occidental). 
Aquí, en el nostre país i en el conjunt de l’estat espanyol han confluït els dos debats 
i han donat una complexitat addicional al problema. 
Si bé hem seguit amb certa atenció les iniciatives que s’han produït en aquest tema 
a Catalunya i al conjunt de l’estat, és cert que no formava part de les nostres 
prioritats municipals. Són conscients que les competències a nivell local són 
insignificants i que res podem fer sense una dinàmica general que afavoreixi 
aquesta dinàmica. 
És l’Estat en els temes de la seva competència, de forma especial els que afecten a 
la jornada laboral, i el Parlament i el Govern en tot això que l’és propi els que han 
de marcar el camí i definir una legislació i unes accions, que ens facilitin el camí. 
No serà fàcil canviar la situació actual, són costum molts arrelades i, a més hi ha 
tendències actuals, “liberalitzadores” (comerç i restauració 24 hores, propostes de 
compactació d’horaris escolars...)  que van en contra d’aquest objectius. Però 
d’això parlarem després. 
Deia que aquest tema no formava part de les nostres prioritats municipals, però, 
una vegada oberta, per part del grup d’ERC, la caixa de Pandora, hem decidit 
entrar amb totes les conseqüències, amb una esmena clarificadora, que reduís 
reiteracions i donés contingut a les propostes de resolució. No ens hem sortit del 
tot, el text continua sent reiteratiu, però l’anàlisi històric és menys esbiaixat i les 
propostes de resolució, més entenedores, han estat acceptades i fins tot enriquides, 
en la seva totalitat. 
Des de aquest moment, considerem el text acordat com a propi i el votarem 
afirmativament amb totes les conseqüències. 
Però, abans d’entrar en el contingut de les propostes, em permetran les senyores i 
senyors regidors, un cert parèntesi que crec important per situar el problema (o al 
menys una part) en les seves dimensions històriques. 
Tots coneixem, per sapiència popular, per internet o per la tele, que al llarg de la 
història l’esser humà ha actuat d’acord amb els moviments dels astres i en el tema 
de l’horari d’acord amb els moviments dels sol (o millor de la terra).  
Durant molts segles, això ha estat un tema inqüestionable i indiscutible. La 
humanitat ha viscut milers d’anys sense necessitat de saber l’hora exacta en la que 
vivia. 
No fa massa segles (de forma generalitzada un parell) van començar a aparèixer en 
algunes façanes de cases pairals, els rellotges de sol.  
Aquests rellotges marcava (i marquen)  l’hora de cada indret, de cada masia, de 
forma que l’hora de Granollers o d’Igualada no era la mateixa, ja que no era la 
mateixa la posició en relació al sol. Evidentment això no suposava cap inconvenient 
ni ningú feia qüestió.  
La modernitat i algun rei absolutista varen considerar un avanç unificar l’horari en 
el conjunt de cada estat, evidentment fent-lo coincidir amb l’hora solar de la 
capital, (París, Berlin, Madrid o Lisboa, si Catalunya hagués estat un estat seria la 
de Barcelona).  
La diferencia horària entre Espanya (Madrid) i França o Portugal era entre 15 i 20 
minuts. La mobilitat entre el països era escassa i en carro o diligencia i per tant no 
generava massa problemes. 
A partir de mitjans del segle 19, amb l’expansió del ferrocarril, el tema es va 
comença a complicar, la connexió entre països, especialment a Europa i a la relació 
EEUU – Canadà, va evidenciar que les diferencies horàries de minuts eren de difícil 
gestió en les fronteres.  
Al final del segle 19, cap a 1880, a proposta d’un enginyer canadenc, és va 
acceptar la divisió de la terra en 24 usos horaris (una milla, 1600 i escaig  metres 
cadascú a l’alçada de l’Equador) que arrodonia a hores exactes les diferencies  
entre les diferents zones horàries. 



La milla continua sent la mida de la distancia i la velocitat en la navegació i en 
algun cas en la meteorologia.  
Amb petits canvis temporals, l’adscripció dels països a un ús horari, es va 
consolidar, de forma definitiva, als anys 40. En el cas d’Europa les fronteres 
permeables i la consolidació del ferrocarril i l’aviació continental, a part dels 
projectes de coordinació europea, van ser els responsables. Des de llavors no s’ha 
modificat.  
Ja sé que ens últims anys s’ha posat de moda qüestionar l’adequació de l’estat 
espanyol a l’ús horari en el que estem i que canviar d’ús seria la solució de tots els 
mals.  
L’ unificació de l’horari Europeo central, que va des de Polònia o Àustria fins a 
Finisterre, funciona des de fa 75 anys. I en ell convivim països amb hàbits horaris 
molt diferents.  
El nostre veïns de Perpinyà o de Lyon viuen en el nostre ús horari i sopen entre les 
7 i 8 del vespre. 
També hem de recordar que els temes d’horaris sempre han estat sotmesos a 
arbitratges internacionals, per tant no es prenen per decisions unilaterals dels 
estats. 
Conclusió: una cosa son els horaris  racionals i la necessitat de corregir aquesta 
anomalia, en la que hi viu l’estat espanyol i també Catalunya, i una altre qüestionar 
si hem de formar par d’un o un altre ús horari. Barrejar els dos temes no ens 
ajudarà ha resoldre el problema.  
Tanco el parèntesi i torno a la moció en la que, malgrat  ha estat comentada pel 
regidor d’ERC, val la pena incidir, ja que situa la problemàtica en un terreny a 
l’abast de les nostre possibilitats. 
Proposa la moció:  (una “mica” diferent de la proposta original d’ERC) 

Constatar formalment la irracionalitat dels horaris i els seus efectes nocius 
per a la salut, les relacions familiars, socials, laborals, educatives, d’oci i, de 
forma especial, per a la integració, en condicions de igualtat, de la dona en 
el mercat laboral. 
Reconèixer el paper impulsor de la plataforma Iniciativa per a la reforma 
horària- Ara és l’hora 
Donar suport al Parlament de Catalunya i al Govern per tal que estudiïn i 
proposin fórmules que permetin racionalitzar els horaris i que considerin 
aquest un projecte important de país. 
Crear una comissió, a nivell municipal, amb les següents atribucions: 

1. Fer el seguiment de les iniciatives que provinguin del 
Parlament i del Govern. 

2. Estudiar i recomanar l’aplicació a l’Ajuntament d’aquelles 
normatives aprovades en el Parlament i comunicades pel 
Govern que afectin la reforma horària a nivell local. 

3. Organitzar actes i/o activitats per conscienciar a la població 
castellarenca de la necessitat del canvi horari. 

4. Invitar a la plataforma per a la Reforma Horària- Ara és l’hora, 
a presentar activitats divulgatives en el nostre municipi.  

S’obre un torn de replica amb el Sr. Josep M Calaf,  ERC i diu que agraeix la 
intervenció que ha fet el regidor Sr. González per les seves aclaracions. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
9.- Moció del grup municipal de Decidim Castellar en defensa de la llibertat 
d'expressió i solidaritat amb les independentistes encausades per cremar 
fotos del rei. 
El passat 11 de setembre en finalitzar la manifestació tradicional de l’esquerra 
independentista, els mossos d’esquadra van identificar a cinc persones per cremar 
fotos del rei espanyol Felip VI. Agents de paisà adscrits a la Divisió Central 
d'Informació i a la Unitat Central d'Informació en Ordre Públic (UCIOP) dels Mossos 
d'Esquadra van monitoritzar tots els actes de la jornada, però en especial la 



manifestació que va sortir de la plaça Urquinaona a quarts de sis de la tarda i va 
acabar el seu recorregut a la plaça Comercial del Born, on es van fer els parlaments 
i van  fer arribar els atestats sobre la manifestació de l'esquerra independentista, 
els parlaments al Born i l'activitat de la manifestació a la xarxa a la Fiscalia de 
l'Audiència Nacional espanyola. La investigació va concloure amb un informe on 
s'incorpora les imatges i s'assenyala la identitat de cinc dels manifestants i que es 
va fer arribar el 20 d'octubre al jutjat central d'instrucció 4 de l'Audiència Nacional 
espanyola. Malgrat que van ser centenars les persones que van efectuar l’acció 
simbòlica de cremar fotografies del rei només cinc d’elles, entre les quals diversos 
càrrecs  de la CUP, van ser identificades de manera totalment arbitrària. Per tot 
això, la fiscal de l'Audiència Nacional espanyola Rosana Lledó –en un escrit datat a 
4 de novembre– va demanar al jutjat que cites als cinc identificats pels Mossos com 
a investigats per un presumpte delicte d'injúries a la Corona (490.3 i 491 del Codi 
Penal). 
Entenem que la monarquia borbònica restituïda pel franquisme i legitimada per la 
constitució espanyola no és només una institució anacrònica i poc democràtica si no 
també un símbol de la opressió nacional que pateixen els Països Catalans. La crema 
de fotografies del rei doncs, és un acte simbòlic de rebuig a aquesta institució i a 
l’estat que representa. És un acte de protesta que s’emmarca en la legítima llibertat 
d’expressió i que només en un estat amb una democràcia de molt baixa intensitat 
pot ser considerat un delicte.  
L’actuació d’ofici dels mossos d’esquadra, identificant i obrint investigació contra els 
cinc independentistes, ha tingut com a conseqüència que hagin estat detinguts i 
entregats a les autoritats espanyoles per declarar a l’Audiència Nacional, d’on van 
sortir en llibertat amb càrrecs acusats d’injúries a la corona. Una vegada més la 
repressió de l’estat espanyol contra l’independentisme combatiu ha comptat amb la 
col�laboració imprescindible dels mossos d’esquadra i per tant cal assenyalar-ne els 
seus responsables polítics, en aquest cas el Conseller d’Interior Jordi Jané. 
Aquesta actuació dels mossos d’esquadra posa una vegada més en qüestió el 
compromís del departament d’interior amb un procés d’independència real. És 
injustificable que en un context polític com en el què ens trobem, amb un mandat 
popular i parlamentari per dur a terme un referèndum d’autodeterminació durant el 
proper any, la conselleria d’interior sigui incapaç de garantir que l’actuació de la 
policia catalana obeeixi a la voluntat del poble català, o el que és encara més greu, 
que en ple procés d’emancipació nacional els mossos d’esquadra segueixin 
perseguint l’independentisme i actuant com les forces d’ordre de l’estat a 
Catalunya. 
ATÈS que l’exercici de la llibertat d’expressió és un dret fonamental que hauria de 
ser garantit en qualsevol estat democràtic i que el delicte d’injúries al rei, del que 
s’acusa a les cinc independentistes, xoca frontalment amb aquest dret. 
ATÈS que la crema de fotografies és un acte simbòlic de rebuig a una institució com 
és la monarquia, hereditària, antidemocràtica i que no representa el conjunt del 
poble català. 
ATÈS que els mossos d’esquadra van decidir actuar d’ofici i no sota ordres de cap 
tribunal ni de cap altra autoritat que la pròpia en investigar la manifestació i enviar 
els informes a l’Audiència Nacional. 
ATÈS que la Conselleria d’Interior és la responsable política de les actuacions dels 
mossos d’esquadra. 
El grup municipal Decidim Castellar proposa al ple de l’Ajuntament l’adopció dels 
següents 
ACORDS: 
PRIMER.-  Considerar que la crema de fotografies del rei és un acte de protesta 
simbòlic que s’emmarca en el dret fonamental de la llibertat d’expressió i, per tant, 
entendre que no hauria de ser considerat un delicte. 
SEGON.- Expressar la solidaritat amb els cinc independentistes acusats per 
l’Audiència Nacional. 



TERCER.- Declarar que aquest plenari, responent a la voluntat majoritària 
expressada repetides vegades pel poble que representa, no reconeix l’autoritat dels 
tribunals espanyols. 
QUART.- Condemnar l’actuació d’ofici dels mossos d’esquadra que va iniciar tot el 
procés i demanar la dimissió del Conseller d’Interior, Jordi Jané, responsable polític 
d’aquesta decisió. 
CINQUÈ.-  Traslladar aquests acords a les persones encausades i a la conselleria 
d’interior. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta la regidora  Sra. Bet Tena,  Decidim Castellar, i fa lectura de 
la moció. 
Per ERC intervé el Sr. Rafa Homet, per dir que el dret de la protesta no hauria 
d’estar en qüestió en una democràcia avançada, estem parlant de delictes com 
injuries a la corona o ultratge a Espanya, a dintre d’una campanya de generalitzada 
persecució a càrrecs locals, entenem que dins de la legitima protesta pugui agrada 
més o menys la crema de fotos del rei , del president de la generalitat, de l’Alcalde 
de Castellar, del portaveu d’ERC a Castellar del Vallès, no hauria de ser en cap cas 
un delicte. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA NO FOU APROVADA: 
Vots en contra:  ONZE    (11) dels regidors de Som de Castelllar-PSC           
Vots a favor:     DEU      (10) dels regidors d’ERC, Decidim Castellar i CDC   
Abstencions :     CAP 
 
10.- Assumptes sobrevinguts 
No n’hi ha  
 
11.- Precs i Preguntes 
S’han presentat dues preguntes per part d’ERC, el text de les qual és el següent 
1.- Tenim entès que pel traspàs d’una parada del mercat municipal l’Ajuntament 
cobra el 15% de l’import entre venedor i comprador. Tenint em compte que l’import 
resultant d’aplicar aquest percentatge és força alt, voldríem saber quins són els 
motius per posar un percentatge tant elevat?. 
El regidor portaveu de l’equip de govern Sr. Aleix Canalis,  contesta la pregunta 
dient que aquest percentatge es troba recollit en la ordenança fiscal núm. 9 de 
taxes de mercats i que diu: entre persones sense parentiu o altres parentius 
diferents als contemplats en esl apartats anteriors, es satisfarà un 15 per cent de 
l’import fixat en el traspàs amb una quota mínima de cinc anualitats de la taxa, per 
serveis corresponents a la parada. 
Aquest percentatge des del 2008 no s’ha tocat, des del 2008 en que es va aprovar 
l’ordenança fiscal  i és el mateix percentatge que hi havia en l’anterior mercat, 
bàsicament el càlcul es el cost aproximat que té per l’Ajuntament el fet de no licitar 
de nou una parada i deixar de percebre el cànon d’entrada que li pertocaria, amb 
un paradista que entres nou, per tant s’autoritza el traspàs entre paradistes sense 
passar per una licitació pública. 
Intervé el regidor Sr. Josep M Calaf,  i diu que desprès de fer diverses 
consultats,a quest percentatge del 15 per cent és dels més alts que s’aplica i val a 
dir que aquests percentatges tenen molt a veure d’una època en que les coses 
anaven molt millor, per tant tota aquesta resecció que hi ha hagut ha fet que els 
comerços vagin molt més justos en tots els seus balanços, per tant continuar 
aplicant una tarifa tant exagerada caldria que fos revisada. 
Continua per ERC  el regidor Sr. Josep M Calaf 
2.- Pot informar l’equip de govern de la situació en que es troba l’establiment del 
mural d’Alfons Gubern? 
El regidor portaveu de l’equip de govern sr. Aleix Canalis,  contesta la pregunta i 
diu que passat sant Esteve s’iniciaran el treballs d’instal�lació d’aquest mural. 
 



El grup municipal Decidim Castellar, la regidora Sra. Conxi Gracia, pregunta: 
ATÈS que l’Ajuntament de Castellar té el conveni laboral pendent de negociar per a 
compactar els diferents acords signats entre empresa i darrers comitès. 
ATÈS que al consistori consten baixes laborals sense el corresponent personal de 
substitució i existeixen queixes per problemes d’insuficient atenció al públic de la 
Vila. 
ATÈS que al departament de personal hi consten un funcionari i tres interins i hi ha 
nòmines errònies en concepte de triennis d’antiguitat pels canvi freqüents de 
personal. 
ATÈS que des del juliol no hi ha hagut cap reunió entre el departament de personal 
i comitè i que el calendari laboral del 2017 està per negociar, tan el general de 
l’Ajuntament com el corresponent a la Policia. 
Decidim Castellar, Pregunta: 
1.- Com es concreta la política de personal d’aquest Ajuntament en relació a la seva 
plantilla de treballadors? 
2.- Com es vetlla per a portar a terme aquesta política de personal? 
3.- Quan es tindrà disponible un conveni únic on constin tots els acords signats 
amb els representants dels treballadors dels darrers anys?. 
4.- Com es valora des de l’equip de govern el grau de satisfacció o insatisfacció de 
la seva plantilla de treballadors?. Quines eines s’utilitzen per a valorar-ho? 
5.- Quines mesures prendrà l’equip de govern per tal d’afrontar les relacions 
inexistents o males relacions respecte a la seva plantilla de treballadors?. Com es 
concretaran aquestes mesures?. 
El regidor portaveu de l’equip de govern sr. Aleix Canalis,  contesta les preguntes 
dient: 
Tenint en compte que els atesos d’aquesta pregunta evidencien una clara manca de 
coneixement de la situació real i actual, de les relacions entre el comitè d’empresa i 
l’empresa, permeti’m que els faci unes consideracions prèvies a respondre les 
preguntes que ens fan:   
Atès que l’Ajuntament de Castellar té el conveni laboral pendent de negociar per a 
compactar els diferents acords signats entre empresa i darrers comitès. 
Atès que al consistori consten baixes laborals sense el corresponent personal de 
substitució i existeixen queixes per problemes d’insuficient atenció al públic de la 
Vila. 
Recordar als senyors i senyores regidors, que es troba vigent el Pla d’Ajust 
Econòmic 2012-2022 que, conjuntament amb la l’actual llei de pressupostos de 
l’estat,  limita molt les contractacions temporals. En aquest sentit, quan es produeix 
una baixa de treballador en aquells serveis d’atenció directe al ciutadà o que pot 
suposar el tancament d’una instal�lació, si que es procedeix a cobrir la baixa 
mitjançant contractació o nomenament temporal. 
Atès que al departament de personal hi consten un funcionari i tres interins i hi ha 
nòmines errònies en concepte de triennis d’Antiguitat pels canvis freqüents de 
personal. 
Entenem que resulta irrellevant que el personal de RRHH sigui majoritàriament 
interí, tenint en compte que aproximadament el 50% de la plantilla de l’Ajuntament 
de Castellar del Vallès està formada per funcionaris interins o personal laboral 
temporal. 
Pel que fa a les nòmines dels treballadors municipals, posar de manifest per 
tranquil�litat dels srs regidors/es, que totes elles passen el control previ de la 
intervenció municipal. 
Atès que des del juliol no hi ha hagut cap reunió entre el departament de Personal i 
Comitè i que el Calendari Laboral del 2017 està per negociar, tant el general de 
l’Ajuntament com el corresponent a la Policia. 
Com podran constatar en la resposta a les preguntes l’afirmació que no hi hagi 
hagut cap reunió des de juliol amb el comitè és falsa i així mateix, deixar palès el 
calendari laboral del 2017 es va aprovar en la comissió mixta del passat 15 de 
desembre. 



Com es concreta la política de Personal en aquest Ajuntament en relació a la seva 
plantilla de treballadors? 
Es concreta mitjançant l’aplicació del Conveni 2005-2009 prorrogat i un conjunt 
considerable d’acords que s’han aprovat al llarg d’aquests anys modificant les 
condicions pactades inicialment al conveni. La voluntat de les parts és redactar un 
únic text que reculli tots aquests acords. Així mateix ja s’ha acordat amb el Comitè 
d’empresa que es treballarà al llarg del proper any per presentar un text únic o 
refosa dels acords adoptats amb els treballadors. 
- Com es vetlla per a portar a terme aquesta política de personal? 
Mitjançant reunions periòdiques amb els representats dels treballadors 
- Quan es tindrà disponible un conveni en text únic on constin tots els acords 
signats amb els representants dels treballadors els darrers anys. 
Pregunta contestada ja en la primera pregunta. 
- Com es valora des de l’Equip de Govern el grau de Satisfacció o Insatisfacció de la 
seva plantilla de treballadors? Quines eines s’utilitzen per a valorar-ho? 
La valoració es realitza mitjançant les diferents reunions que es realitzen amb els 
interlocutors dels treballadors. 
- Quines mesures prendrà l’Equip de Govern per tal d’afrontar les relacions 
inexistents o males relacions respecte a la seva plantilla de treballadors? Com es 
concretaran aquestes mesures? 
Es completament fals que les relacions siguin inexistents.   
Des de l’inici del nou curs el passat mes de setembre, s’han celebrat tres reunions, 
concretament el 21 d’octubre de 2016, el 17 de novembre de 2016 (on estava 
present l’Alcalde) i el passat 15 de desembre de 2016. Així mateix,  ja s’han 
calendaritzat les properes reunions per a l’any 2017. 
Per últim fer palès que, l’Equip de Govern continuarà treballant per mantenir un 
diàleg fluid amb els representants dels treballadors i, en la mesura que sigui 
possible, intentarà arribar a acords que beneficiïn al conjunt de la plantilla.  
Torna a intervenir la regidora Sra. Conxi Gracia, per dir que aquestes preguntes 
venen de detectar el malestar que hi ha entre el comitè i  entre els treballadors de 
l’Ajuntament, amb les queixes que ens han fet arribar. 
 
Per acabar el Sr. Alcalde desitja unes felices festes de Nadal a tots els assistents. 
 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent un quarts de nou del 
vespre,  s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a 
fedatari d’aquests acords el Secretari amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 
 


